

أمينة حمدوني  
دكتورة في المالية بجامعة صفاقس بتونس  
أستاذ مشارك بقسم التمويل والاستثمار بكلية الاقتصاد والعلوم الإدارية بجامعة الإمام محمد بن سعود الإسلامية، الرياض، المملكة العربية السعودية  
Amina HAMDOUNI  
Doctor of Finance  
Associate Professor, Department of Finance and Investment, College of Economics and Business,  
Al-Imam Muhammad Ibn Saud Islamic University, Riyadh, Saudia Arabia  
December 2016  
[amhmoduai.imamu.edu.sa](mailto:amhmoduai.imamu.edu.sa)

## EDUCATION

Feb. 2010

**PhD (Doctorate Degree) in Faculty of Economics and Management of Sfax**

Specialty: Finance

Dissertation: “Corporate governance and performance: Evidence of VC-backed firms” (in French: Gouvernement d’entreprise et performance: le cas des entreprises financées par Capital-Investissement)

University: Sfax University, Sfax, Tunisia

**Mention: Very Honorable with Unanimous jury members**

Sep. 2003

**Master of Sciences in Finance**

**Faculty of Economics and Management of Sfax**

Specialty: Finance

Dissertation: “The Valuation of Innovative Companies introduced in the New Market of the Stock Exchange of Paris” (in French: La valorisation des entreprises innovantes introduites au Nouveau Marché de la bourse de Paris)

University: Sfax University, Sfax, Tunisia

**Mention: Very well**

May 2001

**Bachelor of Finance** in Institute of the High Commercial Studies of Carthage

IHEC-Carthage

Specialty: Finance

**1997 Baccalaureate** in mathematics (Tunisia).

## المؤهلات العلمية

2010 دكتوراه في الطرق المالية و المحاسبة (اختصاص مالية)

جامعة صفاقس

موضوع الأطروحة :

**Corporate governance and performance: Evidence from French VC-backed firms**

الملاحظة : مشرف جدًا باتفاق جميع أعضاء اللجنة

2003 الماجستير في المالية

كلية العلوم الاقتصادية والتصرف بصفاقس – تونس

موضوع البحث:

**The Valuation of Innovative Companies introduced in the New Market of the Stock Exchange of Paris**

الملاحظة: جيد جدًا

2001 أستاذية في المالية

IHEC-Carthage المعهد الأعلى للدراسات التجارية بقرطاج

1997 باكالوريا رياضيات

## الخبرة المهنية

### WORK EXPERIENCE

*September 2006- June 2010*

Assistant of Finance at the Higher Institute of Management of Gabes, Tunisia

*Since September 2010*

Research Doctor of Finance at the CREM Unit of the Faculty of Economics and Management of Sfax, Tunisia

*September 2010 -May 2016* : Assistant Professor of Finance at Al-Imam Muhammad Ibn Saud Islamic University, Riyadh, Saudi Arabia

*Since May 2016* : Associate Professor of Finance at Al-Imam Muhammad Ibn Saud Islamic University, Riyadh, Saudi Arabi

من 2006 إلى 2010: مساعد تعليم عالي بالمعهد الأعلى للتصرف بقابس

منذ سبتمبر 2010: دكتورة باحثة في المالية بوحدة البحث CREM بكلية العلوم الاقتصادية والتصرف بصفاقس

سبتمبر 2010 – مايو 2016: أستاذ مساعد بكلية الاقتصاد والعلوم الإدارية بجامعة الإمام الرياض – المملكة العربية السعودية

مايو 2016 إلى الآن: أستاذ مشارك بكلية الاقتصاد والعلوم الإدارية بجامعة الإمام الرياض – المملكة العربية السعودية

### TEACHING

Financial Mathematics: First level

Principles of banking: Third level

Principles of Finance and investment: Fourth level

Funding of Awqaf and non-profit organizations: Fifth level

Financial markets and portfolio management: Seventh and Eighth levels

Finance applied on Computer: Seventh level

Advanced Topics in Finance: Eighth level

### التدريس

رياضيات مالية: مستوى أول

مبادئ الأعمال المصرفية : مستوى ثالث

مبادئ التمويل والاستثمار: مستوى رابع

تمويل الأوقاف والمؤسسات غير الربحية: مستوى خامس

أسواق مالية و إدارة المحافظ : مستوى سابع وثامن

تطبيقات الحاسب الآلي في التمويل : مستوى سابع

موضوعات متقدمة في التمويل: مستوى ثامن

## أهم محاور التدريس

## MAIN TEACHING INTERESTS

**Financial Analysis** including the analytical procedures used to assess a company's financial statements, the methodology used to determine a company's solvency, profitability and equity value. The students will analyze financial statements of publicly traded companies to determine their financial health as an individual company and as compared to other companies in their industry.

**Corporate Policy** including Investment Decisions, Capital Budgeting under uncertainty, Capital Structure and Cost of Capital, Dividend Policy, Measuring Risk and Return, Portfolio Diversification and Market Equilibrium.

**Financial Theory** including Corporate Finance Theory, Corporate Governance Theory and Capital Market Theory. The students will learn to recognize the evolution of theories and financial strategies of firms and the theories of corporate governance.

التحليل المالي بما في ذلك الاجراءات التحليلية المستخدمة لتقييم البيانات المالية للشركة و المنهجية المتبعة لتحديد القدرة الربحية للشركة وقيمة حقوق المساهمين .على الطلاب أن يقوموا بتحليل البيانات المالية للشركات المتداولة لتحديد حالتهم المالية مقارنة بعدديد الشركات الاخرى في نفس القطاع. سياسة الشركة بما في ذلك قرارات الاستثمار، هيكل راس المال و كلفته ,سياسة توزيع الارباح ,قياس المخاطر و العائد, تنويع المحفظة وتوازن السوق. النظرية المالية بما في ذلك النظرية المالية للشركة,نظرية حوكمة الشركات ونظرية رأس مال السوق. يدعى من الطلاب معرفة تطور النظريات والاستراتيجيات المالية للشركات ونظريات حوكمة الشركات.

## RESEARCH INTERESTS

### Advance Topics in Venture Capital

**Advanced Topics in financial Crises:** Volatility of stock market, ARCH and GARCH models, Crisis Propagation, the Asian and Current Financial Crisis.

**Advance Topics in Corporate Finance:** Ownership Structure, Corporate Governance, Legal Protection and Information Asymmetry, Behaviour Finance.

## الاهتمامات البحثية

مواضيع متقدمة في رأس المال المخاطر  
مواضيع متقدمة في تمويل الشركات : هيكل الملكية، حوكمة الشركات، ممتلكات وبنية أعضاء مجلس الإدارة وأداء الشركة,السلوك المالي.  
حوكمة الشركات

## MAIN COMMUNICATIONS IN REFEREED INTERNATIONAL CONFERENCES

## المشاركة في المؤتمرات

- أمينة حمدوني (2007)، " تقييم الشركات المبتكرة الجديدة المسجلة في بورصة باريس"، المؤتمر العالمي للمالية الرابع الحمامات تونس.

[2007] **Amina HAMDOUNI**, «The Valuation of Innovative Companies introduced in the New Market of the Stock Exchange of Paris» (in French: « La valorisation des entreprises innovantes introduites au Nouveau Marché de la Bourse de Paris »), paper presented in IFC4 (International Finance Conference) (2007), 14-15-16 march 2007, Hammamet, Tunisia.

- أمينة حمدوني (2010)، " ممتلكات وبنية أعضاء مجلس الإدارة وأداء الشركة: قضية شركات فرنسية ممولة من طرف استثمار رأس المال المخاطر"، المؤتمر العالمي للإدارة التاسع بمتز فرنسا.

[2010] Amina HAMDOUNI, «[Effets sur la performance et sur la richesse des parties prenantes de l'implication du capital-investissement dans le gouvernement d'entreprise](#)», paper presented in 9th International Conference on Governance in Metz, 17-18/05/ 2010.

- أمينة حمدوني (2011)، " تأثير السندكة في أداء الشركات المدعومة من رأس المال المخاطر و في خلق القيمة"، مؤتمر جمعية المحاسبة الفرنكوفونية رقم 32 بمونبلييه فرنسا.

[2011] Amina HAMDOUNI, «[Impact of the syndication in performance of VC-backed firms and in value creation](#)», paper presented in 32th Congress of the AFC Montpellier 2011, Hal-00650456, version 1-10 december 2011,  
<http://hal.archives-ouvertes.fr/hal-00650456/en/>  
<http://econpapers.repec.org/scripts/search/search.asp?ft=hamdouni>

## PUBLICATIONS IN REFEREED JOURNALS

## المندوبون في المجلات العلمية المحكمة

[2010] Amina HAMDOUNI, «[Ownership, board structure, and corporate performance: Evidence of French VC-backed firms](#)», Corporate board: role, duties and composition, Vol. 6, issue 3, 2010, indexed in Scopus, IBSS, Cabells,...

"ممتلكات وبنية أعضاء مجلس الإدارة وأداء الشركة: قضية شركات فرنسية ممولة من طرف استثمار رأس المال المخاطر"، مجلة ممتلكات الشركة والمراقبة، حجم 6 رقم 3.

[2011] Amina HAMDOUNI, «[The Valuation of Innovative Companies introduced in the New Market of the Stock Exchange of Paris](#)», Finance India : the quarterly journal of Indian Institute of Finance, September 2011, Vol. 25, No 3, indexed / abstracted in Cabells, EconLit, ProQuest , Ulrich's...

"تقييم الشركات المتكثرة الجديدة المسجلة في بورصة باريس"، مجلة المالية الهندية الرابعة عالميا حسب الترتيب، سبتمبر 2011، حجم 25 رقم 3.

[2011] Amina HAMDOUNI, «[Venture Capitalist's monitoring through board membership and the Performance of IPO Firms: Empirical Evidence from France](#)», International Research Journal of Finance and Economics (IRJFE), Vol. 65, indexed in Scopus, IBSS, Cabells, Index Copernicus,...

"أثر مراقبة رأس المال المخاطر عن طريق العضوية في مجلس الإدارة على أداء الشركات: دراسة تخص الشركات الفرنسية"، المجلة الدولية للبحوث المالية والاقتصاد، حجم 65.

[2011] Amina HAMDOUNI, «[Islamic financial intermediation: equity, efficiency and risk](#)», with Khadidja khaldi, International Research Journal of Finance and Economics (IRJFE), Vol. 65, indexed in Scopus, IBSS, Cabells, Index Copernicus,...

"الوساطة المالية الإسلامية: العدالة والكفاءة والمخاطر"، المجلة الدولية للبحوث المالية والاقتصاد، حجم 65.

[2014] Amina HAMDOUNI, «[Does Corporate Governance and Corporate Investment Affect Value Creation? A Comparative Study of Shariah Compliant and Non-Shariah Compliant Companies](#)», International Research Journal of Finance and Economics (IRJFE), Vol. 118 , indexed in Scopus, IBSS, Cabells, Index Copernicus,...

"هل تؤثر حوكمة الشركات واستثمارات الشركات في خلق القيمة؟ دراسة مقارنة بين الشركات المتوافقة مع أحكام الشريعة الإسلامية وغير المتوافقة مع أحكام الشريعة الإسلامية"، المجلة الدولية للبحوث المالية والاقتصاد، حجم 118.

[2015] Amina HAMDOUNI, «[Dividend Policy and Corporate Governance in Saudi Stock Market: Outcome model or substitute model?](#)», Corporate Ownership & Control, Vol. 12, Issue 2, Winter 2015, indexed/listed by: Scopus, IBSS, EconLit, Cabells, Index Copernicus, ...

سياسة توزيع الأرباح وحوكمة الشركات في سوق الأسهم السعودي: نموذج النتائج أو نموذج البديل؟ ملكية الشركات والرقابة، حجم 12 رقم 2.

[2015] Amina HAMDOUNI, «[Free Cash Flow, governance, and financial policy: interactions and efficiency of governance mechanisms](#)», European Journal of Economics, Finance and Administrative Sciences, Issue 71, indexed by EB indexed by Scopus, EBSCO, ProQuest ABI/INFORM, Elsevier Bibliographic Databases, Ulrich, Cabell...

"التدفق النقدي الحر، حكمة الشركات، والسياسة المالية: التفاعلات وكفاءة آليات الحوكمة"، المجلة الأوروبية للاقتصاد والمالية والعلوم الإدارية، العدد 71.

[2015] Amina HAMDOUNI, «[Syndication and Firm Performance: Evidence from French VC-backed firms](#)», European Journal of Social Sciences, Vol. 46, No 4, February, indexed by Scopus, EBSCO, SSRN, DOAJ, Ulrich, Cabell...

"إتحاد رأس المال المخاطر و أداء الشركات: دراسة حالة الشركات الفرنسية الممولة من طرف رأس المال المخاطر"، المجلة الأوروبية للعلوم الاجتماعية، حجم 46 رقم 4، 2015.

---

## BOOK

## الكتب

ترجمة كتاب "أسواق المشتقات"، تأليف روبرت ماك دونالد، بالمشاركة مع الدكتور نادر الطرابلسي، جامعة الإمام محمد بن سعود الإسلامية، معهد الملك عبد الله للترجمة والتعريب، 2015.

Translation of the book "Derivatives Markets", by Robert McDonald, (3rd Edition) (Pearson Series in Finance) (with Dr. Nader Trabelsi), Imam Muhammad Ibn Saud Islamic University, King Abdullah Institute for Translation & Arabization, 2015.

---

## ARTICLES IN COURSE WORK

Amina HAMDOUNI, «Impact of the stage financing in performance of VC-backed firms and in value creation»

Amina HAMDOUNI, «Impact of the stage financing, syndication and corporate mechanisms in performance of VC-backed firms and in value creation»

Amina HAMDOUNI, «Interaction of stage financing and syndication and impact in performance of VC-backed firms and in value creation: substitution effect or complementary effect»

---

## WORKSHOP and TRAINING COURSES

## الدورات التدريبية وورش العمل

- Training on "SPSS and data analysis, organized by COMAG, 24-29 March 2008.  
دورة تدريبية على: "SPSS وتحليل البيانات"، منظمة من قبل COMAG خلال الفترة من 24-29 مارس 2008 .
- Course in "Presentation Skills", organized by The International Teaching Training Coaching Council, 09 May 2009. <http://www.itcc.net/>  
دورة تدريبية في "مهارات العرض"، منظمة من قبل المجلس الدولي للتدريس والتدريب والتمرين (ITTC)، 9 مايو 2009.
- Training session on "The Online database "PASSPORT"", Deanship of Library Affairs, Al-Imam Muhammad Ibn Saud Islamic University, 19/11/2014.

دورة تدريبية حول "قاعدة البيانات على الانترنت "PASSPORT"، عمادة شؤون المكتبات، جامعة الإمام محمد بن سعود الإسلامية، بتاريخ 2014/11/19.

- Training program entitled "Description of courses and field experience and preparing their reports", carried out by The ISNA GLOBAL Training Center IGTC, Riyadh, on 11-13/05/1436 corresponding to 2-4/03/2015.  
برنامج تدريبي بعنوان: "توصيف المقررات والخبرة الميدانية وإعداد تقاريرها", نفذته مركز إسنا العالمي للتدريب IGTC، بالرياض، بتاريخ 11-13/05/1436 الموافق 2-4/03/2015.
- Workshop: Accreditation and quality concepts, carried out by the Deanship of quality and assessment, represented by Agency of quality and assessment, Female students study center, Al-Imam Muhammad Ibn Saud Islamic University, dated 12/29/1436 corresponding to 10/12/2015.  
ورشة عمل بعنوان: "مفاهيم الجودة والاعتماد الأكاديمي", نفذتها عمادة التقويم والجودة ممثلة بوكالة التقويم والجودة بمركز دراسة الطالبات، جامعة الإمام محمد بن سعود الإسلامية، بتاريخ 12/29/1436 الموافق 10/12/2015.
- Inauguration Workshop of program "University Teaching and Learning UTL", carried out by the Deanship of University Teaching Development, Al-Imam Muhammad Ibn Saud Islamic University, on 19-23/01/1437 corresponding to 1-5/11/2015.  
الورشة التأسيسية لبرنامج "التعليم والتعلم الجامعي UTL", نفذته عمادة تطوير التعليم الجامعي، جامعة الإمام محمد بن سعود الإسلامية، بتاريخ 19-23/01/1437 الموافق 1-5/11/2015.
- E-training workshop entitled: "The building the achievement tests at the undergraduate level", carried out by the Deanship of University Teaching Development, Al-Imam Muhammad Ibn Saud Islamic University, from 24/02/1437 to 27/03/1437 corresponding to 12/06/2015 07/01/2016.  
الورشة التدريبية الإلكترونية بعنوان: "بناء الاختبارات التحصيلية في المرحلة الجامعية", نفذتها عمادة تطوير التعليم الجامعي، جامعة الإمام محمد بن سعود الإسلامية، من تاريخ 24/02/1437 إلى 27/03/1437 الموافق 12/06/2015 07/01/2016.
- Training on: "Strategies to revitalize the University Learning", carried out by the Deanship of University Teaching Development, Al-Imam Muhammad Ibn Saud Islamic University, on 07/04/1437 corresponding to 11/04/2016.  
دورة تدريبية بعنوان: "استراتيجيات لتنشيط التعلم الجامعي", نفذتها عمادة تطوير التعليم الجامعي، جامعة الإمام محمد بن سعود الإسلامية، بتاريخ 07/04/1437 الموافق 11/04/2016.
- Workshop program "University Teaching and Learning UTL", unit 1 and unit 2, carried out by the Deanship of University Teaching Development, Al-Imam Muhammad Ibn Saud Islamic University, 1436/1437 corresponding to 2015/2016.  
الوحدة الأولى والثانية للبرنامج التدريبي "التعليم والتعلم الجامعي UTL", نفذته عمادة تطوير التعليم الجامعي، جامعة الإمام محمد بن سعود الإسلامية، خلال العام الجامعي 1436/1437 الموافق 2015/2016.
- Training on: "Financial risk management strategy in accordance with the updated mechanisms", carried out by the Deanship of Academic Reseach, Al-Imam Muhammad Ibn Saud Islamic University, on 07/03/1438 corresponding to 06/12/2016.  
دورة تدريبية بعنوان: "استراتيجية ادارة المخاطر المالية وفق آليات مستحدثة", نفذتها وحدة البحوث بكلية الاقتصاد والعلوم الادارية، عمادة البحث العلمي بجامعة الإمام محمد بن سعود الإسلامية، بتاريخ 07/03/1438 الموافق 06/12/2016.

## اللجان والمجالس العلمية في مجال التخصص

- عضو بمجلس قسم التمويل والاستثمار من 2010 إلى الآن
- عضو بلجنة الجودة
- عضو بلجنة التوظيف بالقسم
- منسقة وحدة البحوث بكلية الاقتصاد والعلوم الادارية
- وكيلة قسم التمويل والاستثمار
- عضو بلجنة الحذف والإضافة لقسم التمويل والاستثمار

## SKILLS

## المهارات

- Language: Arabic (native) / English (good) / French (good)
- Computer Knowledge: Eviews/SPSS.

- اللغة : لغة عربية (اللغة الام) ، لغة الانجليزية (جيد) ، لغة فرنسية (جيد).
- الحاسوب: دراية بمبادئ العديد من البرامج وقواعد البيانات: Eviews/SPSS

## HOBBIES

## معلومات أخرى

Sport, trips, reading

- السفر والرحلات، والقراءة

## REFERENCES

- **Mohammad ALSUHAIBANI** - Professor of Finance, IMAMU University, Tel : +966505258669, [mohisuh@gmail.com](mailto:mohisuh@gmail.com)
- **Ridha Mohamed SHABOU** - Professor of Finance, Business Administration College, King Saud University, Saudi Arabia, Fax: +966-1-4673763, Mob: +966553428322 [rshabou@ksu.edu.sa](mailto:rshabou@ksu.edu.sa)
- **Fathi ABID** - Professor of Financ, Faculty of Economics and Management of Sfax, Tel: +21623278675, Fax: +21674279139, [Fathi.Abid@fsegs.rnu.tn](mailto:Fathi.Abid@fsegs.rnu.tn)
- **Slim MSEDDE** - Assistant professor of Finance, IMAMU University, Tel : +966502180162, [samseddi@gmail.com](mailto:samseddi@gmail.com)